

دوسية متخصصة في أساسيات التعبير باللغة الإنجليزية Free Writing

أعزائي الطلبة نظرا لتداعي مشكلة الكتابة الحرة لدى العديد من الطلاب و بمبادرة تنطلق معكم و من منصة جو أكاديمي سوف يتم شرح موضوع الكتابة الحرة و هنا يجب التوضيح بأنه سوف نتعلم طريقة الكتابة و ليس وضع قالب لموضوع التعبير إذ انه سوف نتطرق لجميع أساسيات الكتابة فهما و حفظا.

التعبير من الصفر حتى الإحتراف... سيف عويمر – جو أكاديمي
يمكنك متابعة شرح التعبير و أساسيات الكتابة عن طريق موقع جو أكاديمي و عبر قناتي على اليوتيوب بشكل مجاني.
يرجى الإنضمام لجروب الواتس اب للحصول على أوراق الشرح و كل ما يتعلق بمادة اللغة الإنجليزية.

قناة اليوتيوب (الأستاذ سيف عويمر)
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

أنواع الجمل الرئيسية التي تلزم الطالب في البدء بكتابة التعبير

1)	Simple sentences	الجملة البسيطة
2)	Compound sentences	الجملة المركبة
3)	Complex sentences	الجملة المعقدة

Simple sentences

الجملة البسيطة

Simple sentences: simple sentences contain a subject and verb and an object or complement.

الجملة البسيطة: الجملة البسيطة هي الجملة التي تحتوي على فاعل و فعل و مفعول به أو تكملة للجملة. عناصر الجملة البسيطة في اللغة الإنجليزية :

فاعل + فعل + مفعول به
Subject + verb + object/ complement

أو

فاعل + فعل + صفة
Subject + verb + adjective / complement

Examples:

Subject	verb	object/ adjective
---------	------	-------------------

- | | | |
|------------------------|---------|---------------------|
| 1) Mohammad | studies | Mathematics. |
| 2) Saif | wrote | an essay. |
| 3) Safwan | will do | his job. |
| 4) The sun | is | bright. |
| 5) The students | were | absent. |
| 6) Smart phones | are | portable. |

حمل تطبيق دبرني على تلفونك
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

➤ كتمرين أولي حدد أقسام الجملة عشان بعد هيك في تدريب ثاني رح يعجبك

- 1- She exercises every morning.
- 2- My school starts at 8:00am.
- 3- I went to the store.
- 4- The little girl played at the playground.

الان الان و ليس غدا اكتبلي خمس جمل بسيطة بس بشرط اكتبلي اياهم عن التكنولوجيا أو عن التواصل (التابلت الابتوب عن انترنت الاشياء الاختراعات & طرق التواصل و لغات التواصل)

- 1-
- 2-
- 3-

تطوير الجملة البسيطة يساعدك في تطوير نوعية الجملة ويمكنك التطوير في طريقة الإطالة.
حلو الكلام طيب كيف بدنا نتعلم تطوير الجملة البسيطة ؟ تبع معي بالفديو و ركز الحكي ثقيل و رح يبسطك

.....

.....

.....

.....

Example:

- 1) people use technology.
- 2) **Many people around the world** use technology.
- 3) **Many people around the world** use modern technology.

- 1) Smart phones are light.
- 2)
- 3)

حبي الأبدى هسا شو بذك تعمل ؟؟؟؟ شفت الثلاث جمل البسيطة الي كتبتهم انتا فوق يلا بلش إعمل تطوير عليهم

- 1-
- 2-
- 3- حمل تطبيق دبرني على تلفونك

كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

Compound sentence

الجملة المركبة

Compound sentences: compound sentences contain at least two simple sentences (two independent clauses). These two independent clauses can be combined with a comma and conjunction or with a semicolon.

الجملة المركبة: هي الجملة التي تتكون على الأقل من جملتين بسيطتين ويربط بينهما أداة ربط أو أداة عطف أو علامة ترقيم . الجملتين المستقلتين (البسيطتين) يمكن أن يتم ربطهما عن بفاصلة أو بأداة عطف أو بفاصلة منقوطة (and, but, or)

Examples:

- جملة مستقلة (جملة بسيطة) أداة عطف جملة مستقلة (جملة بسيطة)
- Students study English and they study Arabic.
- جملة مستقلة (جملة بسيطة) أداة عطف جملة مستقلة (جملة بسيطة)
- People use technology , they don't use old methods to communicate.

➤ ك تدريب بسيط حدد أقسام الجملة المركبة عشان بعد هيك في تدريب ثاني رح يعجبك

- 1- I like reading and my sister enjoys painting
- 2- I need to go to school, but I'm too sick.
- 3- They got there early, and they got good seats.
- 4- He is poor but he is honest.
- 5- Danial must study hard or he will not pass the exam.

الان الان و ليس غدا اكتبلي ثلاث جمل مركبة بس حاول/ي يكونوا عن مواضيع بتخص المادة

- 1-
- 2-
- 3-

حمل تطبيق دبرني على تلفونك
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

Complex sentence

الجملة المعقدة

Complex sentence: is a sentence that contains an independent clause and one or more dependent clause.

الجملة المعقدة: هي جملة تحتوي على جملة مستقلة (تامة المعنى) وعلى جملة أو أكثر تابعة (جملة غير تامة المعنى)

Note: an independent clause can stand alone as a sentence, but a dependent clause even though it has a subject and verb cannot stand alone.

ملاحظة: الجملة المستقلة يمكن أن تغطي معنى الجملة (تقدم جملة وافية المعنى)؛ لكن الجملة التابعة حتى لو احتوت على فاعل و فعل لا تقدم معنى كامل

(after, although, before, because, even if, if, unless, when, where, while)

Example:

- 1) I was driving to work **when** the engine stopped working.
- 2) The football match was cancelled **because** it was raining.
- 3) Hussam didn't finish all work **because** he reached home late.
- 4) The kids had played football **before** it started to rain.
- 5) I think tablet is the most useful **because** its small and light
- 6) I went to fix Issa's phone **because** it was broken
- 7) **Although** she studied hard , she didn't pass the exam.
- 8) **Even though** it was cold outside , they decided to go for a walk.
- 9) **Although** it was late , Sami stayed up to finish his project.

- 1-
- 2-
- 3-

حمل تطبيق دبرني على تلفونك
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

Tips for Writing a Paragraph in English:

1. **Start with a clear topic sentence:** This sentence should give a clear idea of what the paragraph will be about.
2. **Provide support or examples:** Use supporting sentences to clarify and develop the main idea.
3. **Use linking words:** To help the reader follow the idea smoothly.
4. **End with a concluding sentence:** Summarize the idea or provide a conclusion to wrap up the paragraph effectively.

نصائح لكتابة فقرة باللغة الإنجليزية:

1. ابدأ بجملة (رئيسية) موضوعية واضحة: هذه الجملة يجب أن تعطي فكرة واضحة عن محتوى الفقرة.
2. قدم دعمًا أو أمثلة: استخدم جملاً داعمة لتوضيح وتطوير الفكرة الأساسية.
3. استخدم جمل ربط: لمساعدة القارئ على متابعة الفكرة بسلاسة.
4. اختتم بجملة ختامية: تلخيص الفكرة أو تقديم استنتاج يساعد على إنهاء الفقرة بشكل مناسب.

"Technology has made it much easier for us to talk to each other. With smartphones and social media, we can connect with anyone, no matter where they are. **For example**, we can use video calls to see **and** talk to our friends and family **even if** they live far away. This helps us stay close **and** share things quickly. Overall, technology makes talking to people simple and fast."

التكنولوجيا جعلت من السهل علينا التحدث مع بعضنا البعض. باستخدام الهواتف الذكية ووسائل التواصل الاجتماعي، يمكننا التواصل مع أي شخص، بغض النظر عن مكانه. على سبيل المثال، يمكننا استخدام مكالمات الفيديو لرؤية والتحدث مع أصدقائنا وعائلتنا حتى لو كانوا يعيشون بعيدًا. هذا يساعدنا على البقاء قريبين ومشاركة الأمور بسرعة. بشكل عام، تجعل التكنولوجيا التحدث مع الناس بسيطًا وسريعًا.

حمل تطبيق دبرني على تلفونك
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

The introduction

An introduction is the first paragraph of your paper. The aim of the introduction is to let readers know the topic of the paper and what points will be made about the topic. The thesis statement that is included in the introduction tells your reader the specific purpose or main argument of your paper. These can be achieved by taking your introduction from "general" to "specific."

المقدمة هي الفقرة الأولى في ورقتك . الهدف من المقدمة هو أن تجعل القارئ أن يعلم عن موضوع الورقة و ما النقاط التي التي سوف تتم بالموضوع. الجملة الرئيسية الموجودة بالمقدمة تخبر القارئ الهدف الرئيس أو النقاش الرئيس لكتابتك . يمكن أن يحقق هذا عن طريق أخذ مقدمتك من الوضع العام الى الوضع المحدد.

An effective conclusion brings the reader back to the main point, reminding the reader of the purpose of the essay. However, avoid repeating the thesis. Paraphrase your argument while still preserving the primary point.

الخاتمة الفعالة يعيد القارئ إلى النقطة الرئيسية، ويذكر القارئ بالغرض من المقال. ومع ذلك، تجنب تكرار الجملة الرئيسية. أعد صياغة حجتك مع الحفاظ على النقطة الأساسية.

حمل تطبيق دبرني على تلفونك
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

أعزائي الطلاب نظرا للعلامة المرتفعة لسؤال الكتابة الحرة أرجوا الانتباه للنصائح التالية و التي سوف تفيدكم و تطور طريقة الكتابة لديكم.

ما هو الموضوع المناسب ؟ ما هو الاسلوب الكتابي الاسهل ؟ و كيف أحقق أعلى علامة ممكنة ؟
بالبداية يجب قراءة الموضوعين التي تقدمهما الوزارة ثم اختر الموضوع الذي تمتلك عليه أكبر قدر من الأفكار.
كيف أبدأ الموضوع ؟

إبدأ الموضوع بكتابة جملة عامة عن الموضوع بحيث أن يفهم المصحح من خلالها الموضوع عن ماذا يتحدث . من الممكن ان تستفيد من العبارات التالية.

كلنا نتفق ان يلعب دور هام ف حياتنا

❖ **We all agree that plays an important part in our life**

لا عجب اذا قلنا ان له اثار ايجابية علينا

❖ **No wonder if we say that has/have good positive effects on us.**

(عند التحدث عن مشكلة ما) ما لا شك فيه ان ... هي واحدة من اخطر الظواهر ف حياتنا

❖ **There is no doubt that is one of the most dangerous phenomena in our life.**

بعد اختيارك للموضوع و كتابة جملة عامة احصر الأفكار الموجودة بنفس نص السؤال الوزارة و ابدأ بكتابة الأفكار بحيث ألا تستخدم جمل صعبة بل صب كامل جهدك باستخدام أبسط الكلمات و الجمل . و تأكد من أن الجملة تحتوى على العناصر الأساسية و هي (فاعل * فعل * مفعول به) ثم ضع كلمة ربط و اصف بعدها جملة اخرى .
تجنب الجمل الطويلة حتي لا تقع بالاططاء الإملائية أو القواعدية.

قسم الموضوع إلى هذه الأجزاء:

(3) النهاية (الخاتمة)

2 (الموضوع

1) المقدمة (البداية)

❖ **المقدمة:** يجب أن تحتوى المقدمة على الأفكار التي سوف تتحدث عنها و بالموضوع و يمكنك استخدام اسلوب الاستفهام كمقدمة مثلا لنفترض أن الموضوع عن (أوقات الدراسة) يمكنك استخدام هذا الاسلوب كمقدمة

❖ **Do you know how much time students need to study daily? What is the best time to study? Do you think that studying for long hours is helpful? We will answer all these questions in this report.**

❖ **الموضوع:** يحتوى الموضوع على الافكار التي وجدت بالمقدمة و مضاف اليها شرح أو امثلة .

بعد أن تنتهي من طرح الافكار بالمقدمة ابدأ بتناول كل فكرة لوحدها و ا طرح توضيح أو مثال على كل واحدة منها و ان كان عدد الافكار كبير ا طرح فكرتين و اشرح واحدة ثم ا طرح فكرتين و اعطي مثلا لواحدة منها .

❖ **الخاتمة:** في هذا القسم من الموضوع يفضل عمل تلخيص للأفكار التي وردت في المقدمة و الموضوع و هنا يمكن أيضا أن تكتب رأيك بالموضوع او ان تضع نصيحة .

حمل تطبيق دبرني على تلفونك

كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

FREE WRITING

In this essay, I am going to explain some of the arguments for and against
(.....)

First of all , I will explain the arguments for (.....)

There are many points that support (.....) the main point is
(.....) also (.....)

In my opinion, (.....)

Now I will explain the arguments against (.....)

There are many points which stand against (.....)
the main point is (.....) also (.....)

In my opinion , (.....)

*** As a result of all these information, it is clear that plays a vital and important role in the life and society.**

In fact.....is one of the most important issues. Really, I find great pleasure to write about it . It has a great value for us to improve our country.

-.....has got a lot of benefits to everyone, old or young, man or woman, boy or girl.

We All agree that..... is an important thing in our life because
..... and
..... has good positive effects on us because
..... and.....

In my point of view, I think that

خاتمة ان كان الموضوع يناقش مشكلة ما

No doubt that this is a very dangerous problem that faces us nowadays. It affects everything in our life, so we must do our best and do every way possible to solve it and find an end to it.

-.....Is a very dangerous problem in our life nowadays.

كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

No one can deny that writing about.....is very nice and interesting. It deserves more than one topic, but I will do my best to discuss the important sides of this topic.

لا أحد يستطيع أن ينكر أن الكتابة عن (اسم الموضوع) رائعة وشيقة للغاية. أنه يستحق أكثر من موضوع واحد، لكنني سوف أبذل قصارى جهدي من أجل مناقشة كل الجوانب الهامة لهذا الموضوع.

Talking about (the name of the topic) was not easy for me. Rather, I searched in many books and references in order to find all this different information, as I really wanted to educate all readers of this topic, and through that, I was really able to grow Finding the most important information related to this topic, and I presented it and put it to you, so that you can benefit, so do not waste this opportunity from your hands.

إن الحديث عن (اسم الموضوع) لم يكن أمرًا سهلاً علي، بل إنني قمت بالبحث في الكثير من الكتب والمراجع حتى أتوصل إلى كل هذه المعلومات المختلفة، حيث إنني بالفعل كنت أرغب في تثقيف كل القراء لهذا الموضوع، ومن خلال ذلك، فإنني بالفعل تمكنت من التوصل إلى أهم المعلومات التي تتعلق بهذا الموضوع، وقمت بتقديمها وطرحها عليكم، حتى تستفيدوا، فلا تضيعوا هذه الفرصة من بين أيديكم.

حمل تطبيق دبرني على تلفونك
كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل

Essay or Article:

- Consists of three or four paragraphs, and each paragraph contains:

1. **The First Paragraph:** Introduction with a clear topic sentence.
2. **The Second Paragraph:** Should contain reasons (write at least two reasons) and explain them.
3. **The Third Paragraph:** Should contain the results of the reasons mentioned earlier.
4. **The Fourth Paragraph:** Should contain solutions or your point of view.

[Insert Topic Here] is a very important topic. I like writing about it because it can make a big difference in our lives.

- [Insert Topic Here] helps everyone, no matter how old or young they are.

We all agree that [insert topic here] is important because [insert reason 1 with an example] and [insert reason 2 with an example].

- [Insert Topic Here] is good for us because [insert result with explanation 1] and [insert result with explanation 2].

In my opinion, [insert your opinion or what you think about the topic].

حمل تطبيق دبرني على تلفونك

كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل



Technology

Technology is a very important topic. I like writing about it because it can make a big difference in our lives.

- **Technology helps everyone, no matter how old or young they are.**
We all agree that technology is important because it helps us communicate easily with friends and family (for example, through smartphones and social media), and it makes learning new things faster and more accessible (for example, online educational resources).
- **Technology is good for us because it makes our daily tasks easier and more efficient (for example, using computers for work and shopping online), and it provides us with new ways to solve problems and be creative (for example, using software for design or programming).**

In my opinion, technology is essential for modern life because it improves how we live and work, and it opens up new opportunities for learning and innovation.

Benefits of attending summer classes

- **Increase self-confidence.**
- **Develop social skills**
- **Develop academic skills**
- **Promote physical activity**

حمل تطبیق دیر نہ، علی، تلفونک

كل الاسئلة المقترحة و اوراق العمل